

Anthropological Approach to Spiritual Guidance and Adult Education in Contemporary Spiritual Centers

International workshop

Organized by: **Charles University Centre of Excellence: Theological Anthropology in Intercultural Perspective** (No. UNCE/24/SSH/019) in cooperation with **Fortna**.

This international workshop brings together academics and practitioners from Austria and Czechia to reflect on the phenomenon of Christian spiritual centers and their relevance for a society. It examines the methods by which these centers create their educational and spiritual offer in a respective country: it asks about their target group, strategy planning, philosophical and economic (in)dependency. It examines, above all, how these centers exercise respect to rising religious individualism and recognize legitimacy of practicing Christian spirituality outside established ecclesial institutions.

Date: **November 4, 2024**

Venue: **Fortna**, Hradčanské nám. 3, Praha 1

Deutsch

Anthropologischer Ansatz für spirituelle Begleitung und Erwachsenenbildung in zeitgenössischen spirituellen Zentren

Der internationale Workshop bringt Wissenschaftler und Praktiker aus Österreich und Tschechien zusammen, um über das Phänomen der christlichen spirituellen Zentren und ihre Bedeutung für eine Gesellschaft nachzudenken. Er untersucht die Methoden, mit denen diese Zentren ihr Bildungs- und spirituelles Angebot im jeweiligen Land gestalten: Er fragt nach ihrer Zielgruppe, ihrer Strategieplanung, ihrer philosophischen und wirtschaftlichen (Un-)Abhängigkeit. Es wird vor allem untersucht, wie diese Zentren dem zunehmenden religiösen Individualismus Rechnung tragen und die Legitimität der Ausübung christlicher Spiritualität außerhalb etablierter kirchlicher Institutionen anerkennen.

Program

- 14:00 Registration, Coffee & Tour of Fortna
- 15:00 Opening & Theological Reflection
Dr. Adela Muchova (Catholic Private University in Linz / Protestant Theological Faculty, Charles University in Prague), «Spiritual Guidance»
Dr. Veronika Matějková (Hussite Theological Faculty, Charles University in Prague), «Adult Education»
- 15:45 Presentation of Case Studies
Mag. Hana Říhová, Fortna, Prague
Mag. Robert Elva Frouz, Komunita Noe, Holostřevy
Mag. Hubert Petrasch, Bildungszentrum St. Bernhard, Wiener Neustadt
Dr. Andreas G. Weiß, Katholisches Bildungswerk der Erzdiözese Salzburg
- 16:45 Coffee Break
- 17:15 Exchange & Discussion

RSVP

We kindly ask for preliminary registration through this [form](#) so that we can prepare enough coffee...

Contact: adela.muchova@fortna.eu